

## **Terms and Conditions**

The Library provides access to digitized documents strictly for noncommercial educational, research and private purposes and makes no warranty with regard to their use for other purposes. Some of our collections are protected by copyright. Publication and/or broadcast in any form (including electronic) requires prior written permission from the Library.

Each copy of any part of this document must contain there Terms and Conditions. With the usage of the library's online system to access or download a digitized document you accept there Terms and Conditions.

Reproductions of material on the web site may not be made for or donated to other repositories, nor may be further reproduced without written permission from the Library

For reproduction requests and permissions, please contact us. If citing materials, please give proper attribution of the source.

### Imprint:

Director: Mag. Renate Plöchl

Deputy director: Mag. Julian Sagmeister

Owner of medium: Oberösterreichische Landesbibliothek

Publisher: Oberösterreichische Landesbibliothek, 4021 Linz, Schillerplatz 2

### Contact:

Email: [landesbibliothek\(at\)ooe.gv.at](mailto:landesbibliothek(at)ooe.gv.at)

Telephone: +43(732) 7720-53100



## I. Teil.

# Beschreibung und Geschichte der Wallfahrt.

### 1. Lage der Wallfahrt.

O Pöfßlingberg, du Landeshort,  
Du Perle der Provinz,  
Du Segensquell und Gnadenort,  
Akropolis von Linz!           Glim.

Die zweithürmige Wallfahrtskirche liegt, weit hinaus sichtbar im Lande Oberösterreich, in einer Höhe von 537 m auf der Spitze des Pöfßlingberges, 271 m hoch über der zu ihren Füßen liegenden Landeshauptstadt Linz. Von Linz-Urfahr führen verschiedene Wege auf die Höhe des Berges, vor allem die Straße Linz—Pöfßlingberg—Gramastetten, dann der sogenannte „Ködlerweg“ über die ehemalige Burg (jetzt Brauerei) Hagen, am meisten begangen von Pilgern, welche den Weg zu Fuß zurücklegen, ist der Kreuzweg. Von Linz-Urfahr ist die Wallfahrt in etwa einer Stunde zu erreichen, gute Fußgänger brauchen nur  $\frac{3}{4}$  Stunden. Die elektrische Bergbahn, 3 km lang, trotz der bedeutenden Steigung nicht Zahnrad-, sondern Adhäsionsbahn, welche am Ausgangspunkte der elektrischen Straßenbahn Linz-Urfahr beginnt, führt in einem Bogen auf die Höhe des Berges